
De falske profeter !  Forkynderens kald ! 
. 

                     Ugens prædiken 

                  28. juli 2023 i Udfordringen 
. 

                  Af Mikkel Vigilius i 2015 Cand. theol. Lærer på Luthersk Missions Højskole 
. 

Der er mange, som vil prædike kærligt. Men ofte bliver det forstået som  

ensbetydende med at prædike sådan, at ingen stødes, ingen såres og ingen bliver 

 bange. Alle kan være trygge ved, at de har det godt med Gud, og at alt er godt. 

 En sådan forkyndelse må nødvendigvis fortie både Guds vrede og dom, skellet  

 mellem vantro og troende, syndens dybe alvor og fordærv, og fortabelsens virkelighed.  

 Det er den forkyndelse som kendetegner de falske profeter: En forkyndelse, der fortier  

 det, som kan vække modstand. Martyn Lloyd-Jones var en prædikant, som gravede  

 dybt i Guds ord. ´I sin udlægning af Jesu Bjergprædiken siger han nogle ting om de  

 falske profeter, som i høj grad har bud til vor tid: 
. 

 ”De falske profeter skal kendes på, hvad de ikke siger, snarere end på, hvad de siger.  

 Det er netop på dette punkt, vi må forstå, hvor let vi kan blive besnæret. Enhver kristen  

 kan gennemskue en mand, som siger helt forkerte ting. Men det store flertal af kristne i  

 dag synes ikke at være i stand til at gennemskue en mand, som siger mange rigtige ting,  

 men udelader livsvigtige ting. 
. 

 Vi forestiller os, at falsk forkyndelse kun er, når nogen siger noget, som er helt igennem 

 galt. Det virker, som om vi ikke forstår, at den virkeligt farlige forkynder er ham, som  

 ikke betoner de rigtige ting. 
. 

 Men det afgørende spørgsmål er dette: Lærer han, at det var absolut nødvendigt, at  

 Jesus døde  på korset, hvis vores synd skulle sones og fjernes?  

 At Guds vredesdom måtte ramme ham, hvis ikke den skulle ramme os?  

 At Jesus døde i vores sted, for vore synder, og at det er grundlaget for vor frelse?  

 Dette forkynder den falske profet ikke (…) 
. 

 Den falske profet vil heller ikke betone omvendelsens nødvendighed. Han fremstiller  

 det, som om at porten til himlen er vid, og at vejen dertil er bred. Alle, som vil til  

 himlen, kan komme det uden anger og uden omkostninger (…) Jesus siger: ’Tag jer 

 i agt for de falske profeter’ (Matt 7,15). Vi må ikke være dømmesyge og ikke foragte  

 de falske forkyndere. Men vi må heller ikke forveksle deres sympatiske fremtoning  

 med sand åndelighed. 
. 

 På sin vis er det netop deres sympatiske træk, der gør dem så farlige. Vi må under- 

 strege dette, fordi Jesus gør det, og fordi der er en bred vej, som fører til fortabelsen  

 (Matt 7,13) ” Hvad sker der med en forkynder, som vejledt af Guds Ånd og Guds       

 Ord forkynder til vækkelse, omvendelse og frelse? Det er uundgåeligt, at en sådan 

 forkynder bliver genstand for modstand  og spot. Sådan gik det med profeterne,  

 apostlene og Jesus selv. 
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 Den prædikant, som prædiker et behageligt budskab, har intet behov for at søge sin  

 trøst og hjælp hos Gud. Han klarer sig selv. Han har selv sørget for modtagelsen af 

 budskabet ved at udelade og fortie alt det, som vækker anstød. Dermed har han også 

 sørget for, at han ikke står alene. Han vil få mange omkring sig, som synes godt om  

 hans forkyndelse. 

 

  Anderledes med den, som prædiker vækkelsens, omvendelsens og forsoningens bud- 

  skab. Han kommer ofte til at stå alene. Hvor skal han se hen for at få hjælp og trøst?  

  Han må søge Gud. Her i Guds nærhed kan forkynderen midt under den menneskelige 

  modstand og spot for evangeliets skyld opleve en åndelig rigdom, hvile og glæde, som 

  overgår menneskelig beskrivelse. Det er en erfaring af Himlens nærhed 

 

  Den engelsk-canadiske kristne forfatter John White formulerer det på denne måde:  

  ”Det, vi må forstå, det er, at når vi deler Kristi lidelser, så kommer vi Kristus nær.  

  Og når vi kommer Kristus nær, så bliver vi uanset de ydre omstændigheder fyldt af  

  glæde.” Forkynderkaldet er et kald til atdele Kristi lidelser. Men med lidelserne følger  

  i Guds nærhed en ubeskrivelig erfaring af trøst, glæde og velsignelse. Derfor er det et 

  rigt og velsignet kald. 

 

  ”For ligesom Kristi lidelser i rigt mål kommer til os, således kommer også den trøst,  

  Kristus giver os, i rigt mål til os” (2 Kor 1:5). 

 

 Ugens prædiken er et uddrag af Mikkel Vigilius’ undervisning ’Forkynderens kald’ 

  på Nytliv.dk KLIK HER til den fulde undervisning om det - Vækkelse del 1. 

  Tryk også på næste link om mere undervisning om vækkelsesforkyndere   

  KLIK HER  Der er også meget mere undervisning på NytLiv - Led selv efter det, 

  når du har trykket på et af ovenstående link - Det er lidt tricky at finde de andre  

  dele af  Vækkelse 

  Linkene virker kun on-line – ikke på den trykte udgave. 

 

 Falsk lære bedømmes ud fra resultaterne 

  Mat. 7,15-21 

 v15: Tag jer i agt for de falske profeter, der kommer til jer i fåreklæder, men  

         indeni er glubske ulve.   

 v16: På deres frugter kan I kende dem. Plukker man druer af tjørn eller figner af tidsler?   

 v17: Sådan bærer ethvert godt træ gode frugter, og det dårlige træ dårlige frugter.   

 v18: Et godt træ kan ikke bære dårlige frugter, og et dårligt træ kan ikke bære gode frugter.   

 v19: Ethvert træ, som ikke bærer god frugt, hugges om og kastes i ilden.   

 v20: I kan altså kende dem på deres frugter 

 v21: Ikke enhver, som siger: Herre, Herre! til mig, skal komme ind i Himmeriget,  

        men kun den, der gør min himmelske faders vilje. 

  

Bibelteksterne er fra Den Autoriserede Bibel af 1992 

 

http://www.nytliv.dk/resource/forkynderens-kald/
http://www.nytliv.dk/?s=vækkelse
http://www.nytliv.dk/?s=vækkelse
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 Ingen kan glæde sig over modstand og spot. Men det 

 underlige er, at netop det, som gør mest ondt, og som 

 stiller os mest alene, ofte også er det, som knytter os  

 mest til Gud og bringer os den  største velsignelse i  

 hans nærhed.  - 
Hvilken Jesus er du blevet præsenteret for? 

 Hvilken Jesus vil du selv præsentere andre for? 
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Jesus sagde i Matthæus kap. 10:7-8 

Gå ud og prædik: Himmeriget er kommet nær! Helbred syge, opvæk døde,  

gør spedalske rene, driv dæmoner ud. I har fået det for intet, giv det for intet 

. 

Læs flere ord af Jesus bl.a.  

Dom og  frelse 

Johannes kap. 12, vers 44-50 

Jesus råbte: "Den der tror på mig, tror ikke på mig, men på ham, som 

har sendt mig. Som lys er jeg kommet til verden, for at enhver, som 

tror på mig, ikke skal blive i mørket. Og den, der hører mine ord og 

ikke holder fast ved dem, ham dømmer jeg ikke; for jeg er ikke 

kommet for at dømme verden, men for at frelse verden. Den, der 

forkaster mig og ikke tager imod mine ord, har mødt sin dommer: > 

Det ord, jeg har talt, det skal dømme ham på den 

yderste dag. For jeg har ikke talt af mig selv; men 

Faderen, som har sendt mig, han har påbudt mig, hvad jeg 

skal sige, og hvad jeg skal tale. Og jeg ved, at hans bud er 

evigt liv. Så når jeg taler, taler jeg jeg sådan, som Faderen 

har sagt til mig. 

Nogle af Jesus ord. 

Elsk Herren din Gud af hele dit hjerte, hele din sjæl og hele dit sind 

Elsk din næste som dig selv.................... (Matt. 22, 34-40) 

Elsk dine fjender, gør godt mod dem, der hader jer, velsign dem som 

forbander dig, bed for dem der mishandler jer.........(Luk, 6,27-36) 

For tilgiver i menneskers deres overtrædelser, vil jeres himmelske 

fader også tilgive jer. Men tilgiver i ikke mennesker, vil jeres fader 

heller ikke tilgive jeres overtrædelser (Matt, 6,14-15) 

Derfor: Alt, hvad I vil, at mennesker skal gøre mod jer, det skal I også 

gøre mod dem. Sådan er loven og profeterne. (Matt. 7,12) >>>>>>>> 

Et nyt bud giver jeg jer: I skal elske hinanden. Som jeg har 

elsket jer skal i elske hinanden.......................(Joh.13,31-35 

Døm ikke, så skal I ikke selv dømmes; fordøm ikke, så skal 

I ikke fordømmes...................Giv, så skal der gives jer. 

(Luk. 6,37-38) 

Ve jer, skriftkloge og farisæere, I hykler.........blinde 

vejleder .................. 

Hvordan vil i undgå at blive dømt til Helvede? (Matt, 23,1-

36) 

 

Find selv mere i Bibelen i "Det Nye Testamente" ! 

       Verdensdommen 

Matthæus kap. 25, vers 31-46 

Når menneskesønne kommer i sin herlighed og alle englene med 

ham, da skal han tage sæde på sin herlighedstrone. Og alle 

folkeslagene skal samles foran ham, og han skal skille dem, som 

en hyrde skiller fårene fra bukkene; fårene skal han stille ved sin 

højre side og bukkene ved sin venstre. Da skal kongen sige til dem 

ved sin højre side: Kom, I som er min faders velsignede, og tag 

det rige i arv, som er bestemt for jer, siden verden blev 

grundlagt. For jeg var sulten, og I gav mig noget at spise, jeg var 

tørstig, og I gav mig noget at drikke, jeg var fremmed, og i tog 

imod mig, jeg var nøgen, og i gav mig tøj, jeg var syg, og I tog jer 

af mig, jeg var i fængsel og i besøgte mig. Da skal den retfærdige 

sige: Herre, hvornår så vi dig sulten og gav dig noget at spise, eller 

tørstig og gav dig noget at drikke. Hvornår så vi dig som en 

fremmed og tog imod dig eller så dig nøgen og gav dig tøj? 

Hvornår så vi dig syg eller i fængsel og >>>>> 

besøgte dig? Og kongen vil svare dem: Sandelig siger jeg jer: Alt 

hvad I har gjort mod en af disse mine mindste brødre, det har I 

gjort mod mig. Da skal han også sige til dem ved sin venstre 

side: Gå bort fra mig, I forbandede, og til evig ild, som er 

bestemt for Djævelen og hans engle. For Jeg var sulten, og I gav 

mig ikke noget at spise, jeg var tørstig, og I gav mig ikke noget at 

drikke, jeg var fremmed, og I tog ikke imod mig, jeg var nøgen, 

og I gav mig ikke noget tøj, jeg var syg eller i fængsel, og I så 

ikke til mig. Da skal de også sige til ham: Herre, hvornår så vi dig 

sulten eller tørstig eller femmed eller nøgen eller syg eller i 

fængsel, uden at vi hjalp dig? Da skal han svare dem: Alt, hvad i 

ikke har gjort mod en af disse mindste, det har I heller ikke gjort 

mod mig. Og de skal gå bort til evig straf, men de retfærdige til 

evigt liv. 

 

Dette er frelsen.  

Riget er det sted, hvor vi skal være sammen med Jesus 

Dette er dommen og fortabelsen. 

Evig straf er helvedet, og frelsen er evigt liv 

 

"Den lille bibel" 

Joh. 3,16 

For således elskede Gud verden, at han gav sin søn, den eneste, 

for at enhver, der tror på ham, ikke skal fortabes, men have evigt liv. 

Det vil sige, at Jesus gik frivilligt i døden på et kors, hvor han tog alle vores synder på sig, bare for at frelse os. 

På trejde dagen opstod han fra døden, viste sig for sine disciple i 40 dage, hvorefter han blev borttaget til Himlen, 

siddende ved sin faders højre hånd, hvorfra han skal komme og dømme levende og døde. Men det er også derfra 

han sender Talsmanden (Helligånden) til at hjælpe og vejlede os i bl.a. det, der står her herover. 

                                                                        

                                                                                    

                                                                              Så er det nu. 
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Så er det nu, du skal spørge dig selv: Hvor kommer jeg hen, når jeg dør? Tænk nu, hvis det er sandt, hvad der står i 

bibelen, og hvad hvis det, de døde og genopståede fra Nigeria og Burma har berettet, er sandt? Tør jeg tage chancen? 

Vil DU lade dig overbevise, nu da der er kommet nogen tilbage fra de døde for at advarer DIG 

Læs disse beretninger   KLIK HER eller gå ind på fullgospel.dk og klik på linket ”Tilbage fra døden” 

Hvis du vil vide, hvordan du frelses,  klik ind på så siden "Personligt møde med Jesus". 

Eller gå ind på fullgospel.dk og klik i menuen på samme titel 

Det er også længere nede 

 

Link til Bendt og Winnie Hansens vidnesbyrd og tale om 

”Gå ud og prædik !” 

  KLIK HER 

eller søg den på Børge Laustsens YouTube kanal 

under Kristne vidnesbyrd 
 

Link til David Højberg’s vidnesbyrd samt 

tale om ”Hvor blev evangeliet af?” 

    KLIK HER 

.Hans sang – ”Hvor skal du hen, når du dør?” 

    KLIK HER 

eller søg dem på Børge Laustsens YouTube kanal 

under Kristne vidnesbyrd / Evangelistsange 
. 

David Højbergs artikel om samme emne i Udfordringen 

  KLIK HER eller søg på udfordringen.dk på hans navn  

 

Vejledning til folk, der gerne vil tage imod Jesus 

https://www.fullgospel.dk/Sdead.shtml
https://www.fullgospel.dk/Sjesus.shtml
https://youtu.be/GJ42vP0bmXU?si=31UHr2wP-nSuHinx
https://youtu.be/-PSiw2X101U?si=rLr8uwO468hNnp_N
https://youtu.be/YcysfZ87nxM?si=2ttbGcdWc0HRk7hK
https://udfordringen.dk/2020/09/hvordan-praediker-vi-evangeliet-i-2020/

